



ភ្នំពេញ, ថ្ងៃទី០២ ខែតុលា ឆ្នាំ ២០១៤



សេចក្តីថ្លែងការណ៍រួម

ស្តីពី

សារាចរណែនាំរបស់ប្រធានរដ្ឋសភាមិនស្របតាមក្របខ័ណ្ឌច្បាប់ និងគោលការណ៍ប្រសិទ្ធិភាព តម្លាភាព និងប្រជាធិបតេយ្យ



ក្រុមអង្គការសង្គមស៊ីវិលនៅកម្ពុជាយល់ឃើញថា សារាចរណែនាំស្តីពីបែបបទការងារស្តីពី គណៈកម្មការនានានៃរដ្ឋសភា ចុះថ្ងៃទី១២ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០១៤ ចេញដោយប្រធានរដ្ឋសភា មិនស្រប តាមគោលការណ៍ប្រជាធិបតេយ្យ តម្លាភាព ប្រសិទ្ធិភាព និងរដ្ឋធម្មនុញ្ញ និងបទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងនៃរដ្ឋសភា ដែលមានចំណុចសំខាន់ៗដូចខាងក្រោម៖



ចំណុចទី១៖ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ និងបទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងសភា មិនមានចែងមាត្រាណាមួយផ្តល់អំណាច ឲ្យប្រធានសភាចេញ «សារាចរ ឬបទបញ្ជាឯកត្តភូត» ដើម្បីកំណត់សិទ្ធិអំណាច និងបែបបទការងារ ផ្ទៃក្នុងរបស់គណៈកម្មការជំនាញនានានៃរដ្ឋសភា។ ទោះបីជាមាត្រា៨៧ វាក្យខ័ណ្ឌទី០១ នៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ បានចែងថា ប្រធានរដ្ឋសភារ៉ាប់រងការអនុវត្តន៍បទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងរដ្ឋសភា ហើយបទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងរដ្ឋសភា ប្រការ៨ ចំណុច ច បានកំណត់ពីតួនាទីប្រធានរដ្ឋសភា ក្នុងការរក្សាការពារសណ្តាប់ធ្នាប់ក្នុងរដ្ឋសភា ក្នុងន័យនេះ ការរក្សាការពារសណ្តាប់ធ្នាប់រដ្ឋសភា គឺសំដៅទៅលើការរក្សាសណ្តាប់ធ្នាប់នៃកិច្ចប្រជុំ ពេញអង្គ និងគណៈកម្មាធិការអចិន្ត្រៃយ៍នៃរដ្ឋសភា ប៉ុន្តែមិនមែនការងាររដ្ឋបាល ឬការងារអគ្គលេខា ធិការដ្ឋាននោះទេ។



ចំណុចទី២៖ សារាចរណែនាំរបស់ប្រធានរដ្ឋសភានេះ ដកសិទ្ធិគណៈកម្មការជំនាញរបស់ រដ្ឋសភា ដែលចែងថា «គណៈកម្មការពុំត្រូវអញ្ជើញសង្គមស៊ីវិល ឬសាធារណជនមកចូលរួមប្រជុំរបស់ ខ្លួនឡើយ» ។ សារាចរនេះទំនងជាបកស្រាយប្រការ ១២ នៃបទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងនៃរដ្ឋសភាចែងថា គណៈ កម្មការនីមួយៗអាចស្នើសុំប្រធានរដ្ឋសភាចាត់តាំងអ្នកជំនាញចូលរួម «ធ្វើការ» បាន។ ការចូលរួម«ធ្វើ ការ» មិនមានន័យដូចការចូលរួម«ប្រជុំ»ជាមួយគណៈកម្មការជំនាញទេ។





ចំណុចទី៣៖ សារាចរណែនាំរបស់ប្រធានរដ្ឋសភាបានចែងថា ក្នុងការប្រជុំសុំការបំភ្លឺជំរឿនការអនុវត្តន៍ច្បាប់ គណៈកម្មការពុំត្រូវអញ្ជើញសង្គមស៊ីវិល ឬអ្នកសារព័ត៌មានមកសង្កេតការណ៍ទេ ត្បិតមានតែរដ្ឋមន្ត្រី ឬតំណាងរាជរដ្ឋាភិបាលតែប៉ុណ្ណោះដែលមានភារកិច្ចមកបំភ្លឺគណកម្មការ។ សារាចរនេះ បានរារាំងការចូលរួមសង្កេតការណ៍ក្នុងការប្រជុំដេញដោលរវាងគណៈកម្មការជំនាញនៃរដ្ឋសភានិងរដ្ឋមន្ត្រី ឬតំណាងរាជរដ្ឋាភិបាល។ នៅថ្ងៃទី១៧ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ ២០១៤ តំណាងសមាគម អង្គការជាតិនិងអន្តរជាតិចំនួន០៩ រួមមាន៖ សមាគមគ្រូបង្រៀនឯករាជ្យ អង្គការតម្លាភាពកម្ពុជា ក្រុមប្រឹក្សាយុវជនកម្ពុជា UNESCO UNICEF និងអង្គការ សមាគមមួយចំនួនផ្សេងទៀត ដែលត្រូវគណៈកម្មាការ អប់រំ យុវជន កីឡា ធម្មការ កិច្ចការសាសនា វប្បធម៌ និងទេសចរណ៍ អញ្ជើញ តាមរយៈលិខិតលេខ ៤៥.គល/១៤ ចុះថ្ងៃទី ០៨ ខែកញ្ញា ២០១៤ ឲ្យចូលរួមស្តាប់ និងសង្កេតការណ៍លើកិច្ចពិភាក្សាស្វែងយល់ពីសភាពការណ៍នៃវិស័យអប់រំ ស្តីពីការប្រលងសញ្ញាបត្រមធ្យមសិក្សាទុតិយភូមិ ឆ្នាំសិក្សា ២០១៣-២០១៤ មិនត្រូវបានរដ្ឋសភាអនុញ្ញាតឲ្យចូលរួមស្តាប់ និងសង្កេតការណ៍ឡើយ។ ចំណុចនេះបង្ហាញ កាន់តែច្បាស់ថា សារាចរណែនាំនេះ ធ្វើឲ្យការចោទសួរដេញដោល រវាងគណៈកម្មាការនានា និងរដ្ឋមន្ត្រី ឬតំណាងរាជរដ្ឋាភិបាលមិនមានតម្លាភាព។ ការមិនអនុញ្ញាតឲ្យអ្នកសារព័ត៌មានឬអ្នកសង្កេតការណ៍របស់អង្គការសង្គមស៊ីវិលចូលយកព័ត៌មាន ឬសង្កេត ក្នុងការសួរដេញដោលនេះ គឺពិតជាវិលោកលើសិទ្ធិទទួលបានព័ត៌មានរបស់ប្រជាពលរដ្ឋ។ ម្យ៉ាងវិញទៀត វាជាការចាំបាច់ ក្នុងការសង្កេតការពិនិត្យដំណើរការសួរដេញដោល ឬឆ្លើយបំភ្លឺរវាងគណៈកម្មការ និងរដ្ឋមន្ត្រី ឬតំណាងរាជរដ្ឋាភិបាល ព្រោះវាបង្ហាញពីគណនេយ្យភាពរបស់តំណាងរាស្ត្រ និងរាជរដ្ឋាភិបាលដល់ប្រជាពលរដ្ឋជាម្ចាស់ឆ្នោត។

ចំណុចទី៤៖ ខ្លឹមសារសារាចរណែនាំនេះ គឺមិនស្របនឹងកិច្ចព្រមព្រៀងស្តីពីដំណោះស្រាយនយោបាយកាលពីថ្ងៃទី ២២ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៤ ដែលគណបក្សប្រជាជនកម្ពុជា និងគណបក្សសង្គ្រោះជាតិ បានព្រមព្រៀងគ្នាថា ធានាឲ្យដំណើរការស្ថាប័នរដ្ឋសភាមានប្រសិទ្ធិភាព តម្លាភាពស្របតាមគោលការណ៍ប្រជាធិបតេយ្យសេរីពហុបក្ស និងរបបសភានិយម និងលើកកម្ពស់តួនាទីគណបក្សប្រឆាំងក្នុងរដ្ឋសភា។ គណបក្សទាំងពីរក៏បានស្រុះស្រួលគ្នាថា បន្តពិភាក្សាដំណាក់កាលទីពីរដើម្បីធ្វើវិសោធនកម្ម និងកែលំអបទបញ្ជាផ្ទៃក្នុងរដ្ឋសភា។



ម្យ៉ាងទៀត អង្គការសង្គមស៊ីវិល មានការខកចិត្តចំពោះឥរិយាបថ និងរបៀបរបបការិយាល័យ ធិបតេយ្យរបស់រដ្ឋបាលនៃរដ្ឋសភា និងអគ្គលេខាធិការដ្ឋានដែលគ្មានការផ្លាស់ប្តូរតាំងពីនីតិកាលមុនៗ ក្នុងការបង្កការលំបាកការទំនាក់ទំនងឯកសារ និងលិខិតនានាជាមួយតំណាងរាស្ត្រ។ ជាក់ស្តែង ក្រុម អង្គការសង្គមស៊ីវិល កាលពីថ្ងៃទី ០៥ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ ២០១៤ បានដាក់លិខិតជូនតំណាងរាស្ត្រទាំង ១២៣រូប ប៉ុន្តែលិខិតនោះត្រូវបានបដិសេធ ក្នុងការបែងចែកទៅកាន់តំណាងរាស្ត្រ ក្រោមហេតុផលថា សង្គមស៊ីវិលត្រូវដាក់លិខិតទៅអគ្គលេខាធិការដ្ឋានរដ្ឋសភា សុំការអនុញ្ញាតសម្របសម្រួលការបែងចែង លិខិតជាមុនសិន។ ខុមហ្វ្រែលបានដាក់លិខិតចុះថ្ងៃទី១២ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០១៤ ទៅអគ្គលេខា ធិការដ្ឋានរដ្ឋសភាដើម្បីស្នើសុំសម្របសម្រួល បញ្ជូនលិខិតទាំងនោះទៅកាន់តំណាងរាស្ត្រ និងបានដាក់ លិខិតមួយចំនួនផ្សេងទៀតទៅកាន់ប្រធានរដ្ឋសភា ប៉ុន្តែរហូតមកដល់ពេលនេះ មិនទាន់មានការឆ្លើយ តបចំពោះលិខិតទាំងនោះនៅឡើយទេ។



គណៈកម្មការជំនាញមួយចំនួន ដឹកនាំដោយគណបក្សប្រឆាំង គណបក្សសង្គ្រោះជាតិ បានខិត ខំធ្វើសកម្មភាព របស់ខ្លួនក្នុងការកោះហៅប្រជុំសួរយោបល់ និងដេញដោល ខណៈពេលដែលប្រធាន រដ្ឋសភាមកពីគណបក្សកាន់អំណាច និងអគ្គលេខាធិការដ្ឋានហាក់មានចេតនាត្រួតត្រាលើគណៈកម្មការ ជំនាញនានា តាមរយៈការចេញសារាចរនេះ និងការរារាំងរបស់រដ្ឋបាល និងអគ្គលេខាធិការដ្ឋានអំពីការ ទាក់ទងជាមួយតំណាងរាស្ត្រគណបក្សប្រជាជនកម្ពុជា។



ក្រុមអង្គការសង្គមស៊ីវិល ស្នើយ៉ាងទទួលបាននីតិបញ្ញត្តិយកចិត្តទុកដាក់ខ្ពស់ចំពោះគោល ការណ៍លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ តម្លាភាព និងប្រសិទ្ធិភាពនៅក្នុងរដ្ឋសភា ដោយលុបសារាចរនេះ ហើយត្រូវ ឲ្យរដ្ឋបាល និងអគ្គលេខាធិការដ្ឋានរដ្ឋសភាជួយសម្របសម្រួលការផ្តល់ឯកសារ និងបញ្ជូនលិខិតនានា របស់អង្គការសង្គមស៊ីវិលទៅអ្នកតំណាងរាស្ត្រ។ ក្រុមអង្គការសង្គមស៊ីវិលសូមផ្តល់អនុសាសន៍ដល់ រដ្ឋ សភា ដែលគួរធ្វើការកែលំអបញ្ហាផ្ទៃក្នុងនៃរដ្ឋសភា ដោយដាក់បញ្ចូលនូវបែបបទការងាររបស់គណៈ កម្មការជំនាញនៃរដ្ឋសភា ស្របតាមគោលការណ៍តម្លាភាព ប្រសិទ្ធិភាព និងប្រជាធិបតេយ្យ និងដោយ អនុវត្តកិច្ចព្រមព្រៀងនៃគណបក្សទាំងពីរ។



សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម៖



1. លោក គល់ បញ្ញា នាយកប្រតិបត្តិនៃអង្គការខុមហ្វ្រែល ០១២ ៩៤ ២០ ១៧



2. លោក នី ចរិយា
3. លោក អ៊ូ វីរៈ
4. លោក ព្រាប កុល
5. លោក យ៉ង់ គឹមអេង
6. លោក ប៉ា ងួនទៀង
7. លោក ហង្ស ពុទ្ធា
8. លោក ហុង គឹមសួន
9. លោកស្រី រស់ សុភាព
10. លោក សួន ប៊ុនស័ក្តិ
11. លោក ជាង សុខា
12. កញ្ញា ស៊ិន ពុទ្ធាវី
13. លោក គួយ គឹមរឿន

ប្រធានស៊ើបអង្កេតនៃសមាគមអាដហុក ០១១ ២៧ ៤៩ ៥៩
 ប្រធានក្រុមប្រឹក្សាភិបាលនៃ CCHR ០១២ ៤០ ៤០ ៥១
 នាយកប្រតិបត្តិអង្គការតម្លាភាពកម្ពុជា ០១២ ៨៧ ៧៨ ៣៣
 នាយកប្រតិបត្តិ PDP-Center ០១៦ ៨២ ៨២ ១១
 នាយកប្រតិបត្តិ CCIM ០៦០ ៤០ ៩៩ ៩៩
 នាយកប្រតិបត្តិអង្គការនិកហ្វិច ០១២ ៩៥ ៩៦ ៦៦
 ប្រធានសម្ព័ន្ធជាតិ CISA ០១២ ៩៤ ៥៥ ០៥
 នាយិកាអង្គការ GADC ០១២ ៦២ ៧៨ ៥៧
 អគ្គលេខាធិការនៃ CHRAC ០៩២ ៣៤ ៤៣ ៥៧
 នាយកប្រតិបត្តិអង្គការ YRDP ០១២ ៣៦ ០៤ ៦៤
 ប្រធានផ្នែកទំនាក់ទំនងនៃ CCC ០១២ ៧៦ ៩៨ ៣៦
 នាយកប្រតិបត្តិស៊ីទីនៃ YCC ០៧៧ ៥៥ ៥៧ ៧៦